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﴿فلبث في قومه ألف سنة إلا خمسين عاماً ﴾
صدق الله العظيم

It has the same age as Noah 
Al-Qahirah Citadel-Taiz

Written by Dr. Abdul Wali Al Shamiri

﴾…then he stayed among his people one thousand minus 50 years﴿
Good says the truth ““Sadaqa-Allahul-Azim.”



By the majesty of the mountain, the shadow of the clouds, the glory of the moon and the splendor of the sun, settle the 
superb Citadel Al-Qahira in a magnificent artistic location. It conceited all heights for its inaccessible fortress and its 
long political influence that persisted for several centuries. Thus, it represented security, horror, victory and supremacy 
and it was truly the conqueror (al-qahira means the conqueror in Arabic). The  Yemeni history is full of events that tell 
about its significant role and its influence in the political struggles that took place throughout one thousand years.

في شموخ الجبل ، وظل الغمام ، وبهاء القمر ، وسطوع الشمس عاشت قلعة القاهرة الزاهية بروعة فنها المكاني، وتاهت على 

الذرى بحصنها الحصين وامتداد سلطانها السياسي عبر العصور ، فمثلت الأمان، والرعب ، والنصر ، والسيطرة ، فكانت بحق 

القاهرة، وصفحات التاريخ اليمني تزخر بأدوارها البارزة ، وتأثيرها في الصراعات السياسية عبر حوالي ألف عام من عمر الزمن.

In the era of the Sulaihide dynasty, which was established by Ali Mohamed Al-Sulaihi 1045 A.D. 436 A.H., who was 
the first to unify   Yemen and shape its political map. The city Taiz was not yet founded, However, in its place there 
was a small village called «Oudainah” located down the huge mountain. It was a tourist resort and quiet promenade 
streamed with rivers that spring out of the ridges of the mountain and water the pomegranate forest. The breeze jostle 
its branches and the rainy clouds water it in their coming and going

ففي عصر الدولة الصليحية التي أسسها أول من وحد اليمن، والذي شكل خارطته السياسية علي محمد الصليحي في سنة 1045م-436هـ 

، كانت مدينة )تعز( لم تولد بعد وكانت توجد مكانها قرية صغيرة أسفل الجبل الشامخ تسمي )عُدينة( – بضم العين – كانت منتجعاً 

سياحياً ، ومتنزهاً هادئاً تتدفق فيه الأنهار المنحدرة من أخاديد الجبل، وتروي غابة للرمان، كان النسيم يداعب أغصانها، والسحب الماطرة 

تسقيها غدواً ورواحاً،
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فكان الأثرياء من سكان مدينة )عدن(، وولاة الدولة فيها، وفي مدينة ) الجند ( ، ومدينة ) لحج( يصطافون فيها أفواجاً ، ولكن الأمير )عبد 

الله بن محمد الصليحي ( أخو الملك علي بن محمد مؤسس الدولة الصليحية قد لمح انتصاب تلك الربوة الحصينة، فوق قرية )عدينة( فصعد 

إليها ووجد أطلالا بالية من حصن قديم، لا يعرف له تأريخ غير أن كل الحصون التي تندثر ولا يعلم مؤسسها وتأريخ نشأتها  يقال عنها 

قلاع من عصر الدولة الحميرية، بعد الميلاد، فقرر  الأمير  عبد الله الصليحي بناء حصن يحمل اسمه، وقلعة يحرس بعلوها حكمه، فبناها   

ويقال لأول مرة حوالي سنة 436هـ-1045م، وكانت تسمى قلعة الأمير )عبد الله الصليحي(، وهو الذي بدأ بتشييد  سدود  في صخورها 

القلعة في سفحه كطفل على خاصرة أمه، كما احتفر فيها  لإختزان مياه الأمطار، والأنهار المنحدرة من جبل صبر الشامخ الذي تقع  

The rich people of the city of "Aden" and the country’s rulers who lived in it, and those who lived in "Al-Janad" and 
"Lahag" cities, used to spent the summer there. However, Prince Abdullah Bin Mohamed Al-Sulaihi- the brother king 
Ali Bin Mohamed who established the Sulaihide dynasty, noticed that inaccessible hill that stands up above “Oudaina 
village. He went up to find out the ruins of an old citadel of an unknown history. Nevertheless, all citadels that die out 
without any information about their founders or the dates of their establishment are assigned to the era of Hameeri State 
after A.D.

Thus, Prince Abdullah Al-Sulaihi decided to build a fortress to carry his name and safeguard his regime, He established 
it  at the foothill of the magnificent  mountain Saber where the castle looked like a child hanged to his mother’s side. 
It is said that it was firstly built about 1045 A.D. 436 A.H. and it was called Prince (Abdullah Al-Sulaihi) Citadel. 
He was the one who started constructing dams inside its rocks to reserve  the rainwater and rivers water. He also 
excavated stores in the rocks to preserve wheat, provisions and weapons. Nevertheless, he did not live enough to enjoy 
his achievements. He had traveled to the province of "Al-Mahjam" that had been located between Al-maraw‘a and al-
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Qanawes city at Al-Hijaz road where both he and his 
brother the King were killed by the hands of the most 
influential kings of the "Najahiya", Sa‘id Al-Ahwal Al-
Najahi Al-Habashy and his brother Jayash whom King 
Sulaihi uprooted their father of his thorn and occupied 
their capital city "Zabeed". After that (the killing of 
King Sulaihi) the Ethiopian Najahiyon from Eritrea 
spread out their power and occupied Al-Janad state, 
"Oudainah" village and the Citadel of prince Abdullah 
Sulaihi, and changed its name to "Oudainah" citadel. 

مخازن للقمح والمؤن، والسلاح، ولكنه لم ينعم بتحقق كل آماله، 

فارتحل عنها إلى ولاية المهجم بين مدينة المراوعة والقناوص، على 

طريق الحجاز، وفيها  قتل مع أخيه الملك علي محمد الصليحي، 

النجاحي  الأحول  النجاحية. سعيد  الدولة  ملوك  أهم  أيدي  على 

الحبشي وأخيه جياشا الذين اقتلع الملك الصليحي عرش أبيهم، 

من  الأحباش  النجاحيون  فبسط  زبيد  مدينة  عاصمتهم  واحتل 

بلاد أرتيريا، نفوذهم واستولوا على ولاية الجند وقرية عدينة وقلعة 

الامير عبد الله الصليحي، وحولوا اسمها إلى قلعة )عُدينة( .

67



أحمد  بنت  السيدة  فقط  عامين  بعد  من ولايته  انتزعتها  ما  ولكن سرعان 

الصليحية، التي قادت الجيوش وقامت بأعمال الدولة نيابة عن زوجها المكرم 

بن علي محمد الصليحي الفاطمي، الذي كان يقيم في صنعاء، واستولت على 

قلعة عدينة، وظلت القلعة حصناً وحامية عسكرية لخدمة الدولة الصليحية، 

وفي عصرها بني في القلعة دار الأدب المعتقل السياسي الأول في اليمن، 

كما بنيت المدرسة الصليحية، ومطبخ )فرن الرغيف(، وماتت السيدة أروى 

الصليحية سنة 532هـ - 1137م وانهار حكم الصليحيين .

حاول الولاة إقامة الدولة الزريعية، والذين اتخذوا عاصمتهم السياسة 

القلعة والسيطرة على قرية عدينة،  )عدن( وتمكنوا من الاستيلاء على 

وكل النواحي والقرى التي من حول القلعة وبدأت بدأت تأخذ في التوسع 

واتصلت المباني بين )عُدينة( و )وادي المدان( وأصبحت شبه مدينة . 

However, after two years only, Lady Arwa Bent Ahmad Al-
Sulaihi took over their state. She led the army and governed 
the country on behalf of her husband Al-Mokaram Ahmad 
Bin Ali Muhammad Al-Sulaihi Al-Fatimi who was settling 
in San‘a’. She conquered "Oudainah" citadel and deployed 
it as a fort to serve the Sulaihide dynasty. In her era, "Dar Al- 
Adab" was built in the citadel. It was the first political prison 
in Yemen. Besides, the Sulaihia school and a bread bakery 
were established. Lady Arwa Al-Sulaihia died in 1137 A.D. 
532 A.H., and the Sulaihide regime had collapsed. 

Leaders (that followed) tried to establish the Zorai‘i 
dynasty. They took "Aden" as their political capital. They 
captured the citadel and dominated all the areas and the 
villages around. The area expand to a level where all 
the establishments between (Oudaina) and (Al-Madam 
valley) were connected and became like a city. 
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بظهور ثورة )علي بن مهدي الرعيني الخارجي( الذي ظهر بسرعة وانتشرت جيوشه كالريح، وهو من قرية العنبرة على شاطئ 

البحر   الأحمر  ضاحية مدينة الخوخة  المعروفة اليوم من محافظة الحديدة، في منتصف القرن السادس الهجري ومنتصف القرن 

الثاني عشر الميلادي أزاح عن القلعة حاميتها العسكرية من بقايا جنود الزريعيين الفاطميين، واتخذها حصناً وملجأ منيعاً لرجاله 

في نواحي الجند. 

كان حكم الإمام عبد الله بن حمزة  القادم من صنعاء، الذي تولى الحكم سنة 593هـ-1196م قد امتد إلى جبل التعكر المنيف 

على ميدنة جبلة من محافظة إب، ونواحي مدينة الجند، ففر عن القلعة حراسها، وتركوها لأيادي النهب واللصوص، فأتوا على 

محتوياتها وأسلحتها.

In the middle of the sixth century A.H., mid twelfth century A.D.  (Ali Bin Mahdi Al-Ro‘aini Al-Khariji) led 
a revolution that spreaded as fast as wind. He was from Anbara village (an outskirt of Al-Khokha city at the 
shore of the Red Sea, belongs today to Hodeida province), He got rid of the military garrison which was the 
remains of the Zoray‘i Fatimi soldiers in the citadel, and he took it as his fortress and stronghold refuge for his 
men and soldiers around Al-Janad. 

The regime of Imam Abdullah Bin Hamza from San‘a’- who became the ruler in 1196 A.D. 593 A.H.- was 
expanded to Al-Ta‘aker Al-Munif mountain which exalted "Jiblah", an Ib province city, and the surroundings 
of "Al-Janad". As a result, the guards of the citadel escaped and left it to thieves who robbed all its contents 
and guns. 
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لكن الزحف الذي قاده مرة أخرى عبد النبي بن علي بن مهدي الرعيني 

القلعة وعاقب  العنبرة، اجتاح الأخضر واليابس، واستولى على  من قرية 

محتليها بالموت، واتخذها مدافن للفارين، والموالين للإمام عبد الله بن حمزة. 

لكن الإمام ابن حمزة انشغل بحربه ضد طائفة من الزيدية، تسمى الفرقة 

المطرفية، ذات فكر مختلف عن المعتقد الزيدي للإمام ابن حمزة، وقد ظهرت 

في قرية )وقش( من قبلة بني مطر ، وفكر ها فلسفي متحرر ومتأول في 

إبادة   الله بن حمزة من الإفتاء بكفرهم، ومن  العقيدة. تمكن عبد  أصول 

أنصار الحركة المطرفية المعارضة بإعتبارهم خارجين عن الدين، مما دفع 

بأحد انصارهم للاستنجاد بالناصر صلاح الدين الأيوبي مؤسس الدوله 

لدولته  الفاطميين في مصر، وضم  دولة  أنقاض  على  قامت  التي  الأيوبية 

السودان، والشام، والأردن وفلسطين والحجاز، وحرر القدس الشريف من 

الصليبيين. وكان يدين بالولاء للخلفاء العباسيين في بغداد.

However, Abdelnabi Bin Ali Bin Mahdi Al-Ra‘ini led another 
invasion from "Al-‘anbara" village. He destroyed whatever 
came in his way, captured the citadel, executed all its occupants 
and took it as a cemetery for the deserters and the loyalists of 
Imam Abdullah bin Hamza. However, Imam Ibin Hamza was 
busy with a war against a group of "Zaidi" called "Al-Matrafia" 
that adopted beliefs differ from the Zaidi beliefs of Imam Ibn 
Hamza.  "Al-Matrafia" Zaidi appeared in the village of "Waqsh" 
of "Bani Mattar" tribe, they used to have  philosophical liberal 
thoughts and to exercise wide interpretation to the Islamic creed. 
Abdullah Bin Hamza decreed (declared a fatwa) them as atheists 
and managed to exterminate them for being dissenters of the 
Islamic religion. This prompted one of their supporters to call 
for help from Al-Nasser Salah-Al-Deen Al-Ayoubi, the founder 
of the Ayoubid State, which was established on the ruins of the 
Fatimids in Egypt. He brought together to his state: Sudan, Syria, 
Jordan, Palestine and the Hijaz. He liberated Jerusalem from the 
Crusaders. He was loyal to the Abbasid caliphs in Baghdad
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فاستجاب الناصر صلاح الدين وبعث جيشا جرارا إلى اليمن لبسط نفوذ الدولة الأيوبية، وإعادتها تحت سقف  الخلافة 

العباسية شكليا، فقدم الزحف الأيوبي بجيوش جرارة، من مصر بقيادة أخية توران شاه، الذي قضى علي جيوش عبد النبي بن 

علي بن مهدي وأفناه ودولته، وأستولى على القلعة سنة 569هجرية الموافق 1173ميلادية .

وعند استسلام قائد  القلعة من جيش الرعيني الذي كان شاعرا صرخ بأعلى صوته: 

Salah-Al-Deen responded and sent huge army to Yemen to extend the influence of the Ayuobid, and to restore it 
formally to the Abbasid Caliphate.

The Ayoubian march came with huge armies sent by Al-Fateh Salah-Al Deen Bin Ayoub from Egypt under the 
leadership of his brother Touranshah. He defeated the armies of Abdelnabi Bin Ali Bin Mahdi and ruined his dynasty. 

In 1173 A.D. 569 A.H., he took over the citadel.  
When the leader of the castle Al-Ra‘ini– who was a poet- surrendered, he shouted loudly: "Taiz":

تعز علينا يا عدينة جنة            نفارقها قسراً وأدمعنا تجري

Oh Oudainah, Taiz is our paradise that	 We forcibly left behind with our tears shedding
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فظن القائد الأيوبي الذي لا يعرف العربية أن اسم المدينة  

تعز،  اسم  عُدينة  على  فأطلق  البيت،  خلال صدر  من  تعز 

وصعد الجيش إلى القلعة التي ظلت مقراً للجيش الأيوبي 

حتى انتهى عصر الدولة الأيوبية عام 628 هجرية الموافق 

1230ميلادية . 

رسول  على  بن  عمر  الأيوبيين  جيوش  قائد  عصر  ببداية 

مؤسس الدولة الرسولية في مدينة الجند، ومن بعده سلالته 

أكثر من مائتي عام، وكانت قلعة القاهرة ثكنتهم العسكرية 

وملاذهم الآمن، والمسرح الدامي بفصول طويلة من القصص، 

وزهت بمدرسة علمية شهيرة  كان مدرسوها من السجناء 

السياسيين، وكانت المعتقل التأديبي لمن يتمرد على الدولة.

so the Ayoubian leader who did  not speak Arabic, 
thought that the name of "Oudaina" is "Taiz". 
Consequently, he called it "Taiz". The army took 
over the citadel that remained the residence of the 
Ayoubian army until the end of the Ayoubian age 
(1230 A.D., 628 A.H.)
The Al_Rasoulia dynasty established in "Al-Janad" 
city by the beginning of the era of Omar Bin Ali Rasoul 
the leader of the Ayoubian armies. His descendants 
followed him and ruled for more than two hundred 
years. Al-Qahira Citadel was their military barrack, 
secure refuge, and the bloody theater which was full 
of long bloody acts. It contained a famous scientific 
school whose teachers were political prisoners. The 
prison acted as a disciplinary for those who rebel 
against the state. 
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وفي سنة 653هجرية الموافق 1255 ميلادية 

عمر  بن  يوسف  الرسولي  المظفر  الملك  نقل 

عاصمة الدولة من مدينة الجند إلى مدينة تعز، 

وسمى النواحي، والجهات، وأقام التقسيمات 

الإدارية، وأعاد بسط نفوذ الدولة كأقوى دولة 

شرقي  من  حكمه  وبسط  اليمن،  في  مركزية 

ويعتبر  المنورة،  المدينة  حتى  عمان  في  ظفار 

هذا الملك أكبر ملوك الدول التي حكمت اليمن، 

الطبيعية،  اليمن  لبلاد  سياسي  موحد  وثاني 

بعد علي محمد الصليحي.

In 1255 A.D. 653 A.H., the King Al-
Modhafar Al-Rrasouli Yousef Bin  Omar 
took "Taiz" as his capital in place of "Al-
Janad". He gave names for areas and 
places and established the administrative 
sections. Moreover, he re-spread the 
authority of the dynasty as the strongest 
central dynasty in Yemen and he spreaded 
his rule from the east of Dhofar, which 
is now within Omani Sovereignty, to 
Al-Madina Al-Munawara. This King 
represented the strongest dynasty that 
ever governed in Yemen, and he was 
the second to unite Yemen following Ali 
Mohamed Al-Salihi.
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ظلت القلعة تتطور خلال القرنين من حكم الرسولين، وشيدوا سوراً حول المدينة من أعظم أسوار المدن وأمنعها، يطوق مدينة 

تعز  ويبدأ السور وينتهى بقلعة القاهرة، ومايزال شامخا حتى اليوم ويلتقي السور بذراعيه على كاهل القلعة، وكانت ذات 

حين تبدو القلعة وكأنها جزء من السور، أو هو جزء منها. 

وفي سنة 859هجرية 1454 ميلادية،  استولى جيش الدولة الطاهرية بقيادة عامر بن عبد الوهاب الطاهري على القلعة، 

الذي اتخذ من منطقة المقرانة في ناحية )جبن( رداع عاصمة له، واستخدم قلعة القاهرة كما استخدمتها الدولة الرسولية،  

لكنه أستحدث في مسجدها تحسينات، ومدفئة من الحطب للقلعة كاملة، ربما في شكل هندسي لتدفئة مركزية في كافة 

خلال  للذهب والفضة والجواهر،  خزائن  تمثل  في ردهاتها  المحفورة  الصخور   أخاديد  كانت  كما  القلعة،  غرف  أرجاء 

العصرين الرسولي والطاهري.

The citadel kept developing during two centuries of the rule of the Rasoulides. They built a wall 
around the city that was the biggest and the strongest the city ever had. Its remnants are still existing 
till today. The two arms of the wall met the upper part of the back of the citadel that made the 
citadel looks as a part of the wall in one time and the wall looks as a part of the citadel in another.  
In 1454 A.D. 859 A.H., the army of the Tahirides dynasty, led by Amer Bin Abdulwahab Tahiri, 
captured the citadel. He took "Maqranah" as his  capital, and he used the citadel for the same 
purposes that the Rasoulide dynasty used to use. He improved the mosque and built a firewood 
for the whole citadel, may be it took a geometrical shape that provide central heating to all rooms. 
Besides, the ridges in the rocks worked as safes for gold, silver and jewelry during the ages of 
Rasoulides and Tahirides. 
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وقبل غروب الدولة الطاهرية تحت ضربات الجيوش المملوكية القادمة من مصر، بأوامر الخلفاء العثمانيين، 

ودارت معارك ضارية في مدينة تعز، وحول قلعتها بين جيوش محمد بن أحمد بن عامر الطاهري، وبين 

جيوش الحملة العثمانية، تفوقت فيها قوات الدولة الطاهرية بفضل تحصيناتها حتى سنة 924هـ-1518م. 

ومع بداية العصر العثماني. الأول في اليمن اجتاحت جيوش العثمانيين الأتراك القلعة سنة 924هـ . 

1518م، واستخدموا المدرسة سكناً لقادة جيوشهم وعطلت الدراسة، وأبقى على المسجد ودار الأدب، 

وسكن القادة الأتراك في قصرها المنيف.

Before the end of the Tahiride dynasty by the hands of the Egyptian Ottoman troops with 
orders from the Othomani khaleefas, there were Fierce battles that took place in Taiz 
and its citadel, between the army of Mohamed Bin Ahmad Bin Amer Al-Tahery and the 
Ottoman army. In these battles the troops of the Tahiride dynasty were superior because 
of its forts (this lasted) until 1518 A.D. 924 A.H..
By the beginning of the first Ottoman age in Yemen, the Ottoman army attacked the 
citadel in 1518 A.D. 924 A.H. and they used the school as a residence for their leaders, 
and scholastic studies had stopped. The mosque and "Dar Al Adab " remained as they 
were. The Turkish leaders lived in its outstanding palace. 

2627



على  العثمانيين  جيوش  توالت 

القلعة كثكنة عسكرية، وفي قاعدة 

عمارة  عليها  بنيت  التي  الربوة 

أنفاقاً  العثمانيون  شق  القلعة 

جهة  من  الصخر  تحت  عميقة 

ملاجىء  اتخذت  المدان،  وادي 

ومخازن للغذاء والسلاح.

The Ottaman troops came 
one after the other to the 
citadel and they took it as 
a military barrack. At the 
base of the hill on which 
the citadel was built, the 
Ottomans made deep 
tunnels under the rocks and 
used them as shelters and 
stores for food and weapon 
supplies.
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السابع  الهجري  عشر  الحادي  القرن  وفي 

القاهرة تحت حكم  قلعة  كانت  الميلادي  عشر 

المتوكل على الله إسماعيل أقوى إمام حسني 

في اليمن الموحد الثالث لليمن الطبيعية، الذي 

رحيل  عقب  اليمن  بلاد  كافة  على  استولى 

الجيش العثماني، وكانت عاصمة دولته مدينة 

ضوران آنس. 

عاد العثمانيون في القرن الثاني عشر الهجري 

للسيطرة على بلاد اليمن، وأعادوا استيلاءهم 

على القلعة .

In the eleventh century A.H., the 
seventeenth century A.D., Al-Qahira 
citadel was under the control of Al-
Mutawakil Ala Allah Ismail Bin Al-
Qasem the strongest Huseini Imam 
in Yemen. After the withdrawal of the 
defeating Ottoman army, he took over 
all the Yemeni regions and announced 
"Dhouran Anis" city as his capital. He 
was the third to unite natural Yemen.  
In the twelfth century A.D., the 
Ottomans returned to master over the 
whole Yemen and they re-captured 
the citadel. 
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وعندما اشتدت الضربات العسكرية على الدولة العثمانية في أوروبا الشرقية خاصة بلاد النمسا، 

انسحبت الجيوش العثمانية من اليمن ومن القلعة تاركة وراءها مدفعاً ضخماً تعذر نزوله، ومدفعاً 

آخر لإبلاغ الأهالي بمواعيد الإفطار، والإمساك في رمضان، وظل هذا المدفع في مكانه يؤدي 

دوره في رمضان حتى احتلت مكبرات الصوت مكانه تدريجياً في العقدين الأخيرين من القرن 

العشرين، أما المدفع الثاني. ذو القذائف الحية للقتال، فقد سبق أن تكرم به الإمام المتوكل أحمد 

بن علي بن العباس سنة 1224هـ - 1809م للأمير قاسم بن حسن بن يحي بن علي بن سعد  

الأموي، صاحب حصن المؤيمرة المطل على بلاد شرقي شمير في ناحية مقبنة، عوضاً له عن 

الأضرار التي لحقت بقلعة المؤيمرة حصن أبيه كمكافأة على تمرده على ولاة الدولة العثمانية، 

وما يزال الجزء الأكبر من قلعة المؤيمرة قائماً ببنيانة حتى اليوم، وقد وقفت على وثيقة خطية هبة 

الإمام بخطه وخاتمه، وأودعتها في المتحف الحربي في صنعاء، واحتفظ بصورة منها.

When the military strikes became hard against the Ottoman dynasty in Eastern 
Europe, especially in Austria, the Ottoman troops withdrew from Yemen and 
the citadel. They left a heavy cannon, which was difficult to get it down from 
the citadel, and they left another cannon which was used  as an alarm for 
breakfast and fasting in Ramadan. This cannon remained carrying out its job in 
Ramadan until the microphones took its place gradually in the last two decades 
of the twentieth century. On the other hand, in 1809 A.D. 1224 A.H., Al’imam 
Al-Mutawakel Ahmed Bin Ali Bin Al‘abbas gave the other heavy artillery to 
Prince Kassem Bin Hassan Bin Yahya Bin Ali Bin Sa‘d the Umayyad, governor 
of Mou’aimera fort that overlook Makbanah, east Shameer countries. It was 
given to him as a compensation for the destruction which was caused to the 
Mou‘aimera citadel (which  was the fortress of his father Al-Hassan Bin Yehia 
as a prize for his rebellion against the Ottoman regime). A big part of the 
Mou’aimera citadel still exists up till now. I found the original handwritten 
document of the above-mentioned Imam with his own handwriting and stamp. 
I put it in the Military museum in San‘a’, and I keep a photocopy for myself. 
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ومنذ العصر التركي الأول مروراً بحكم الأئمة حتى مطلع القرن الحادي والعشرين للميلاد، ظل دور قلعة 

القاهرة منحصراً فقط في كونها سجناً سياسياً للرهائن وثكنة عسكرية تسيطر على مدينة تعز .

Since the first Turkish era and the age of the Imams, up till the beginnings of the 
twenty first century: Al-Qahira citadel played its role as a prison for the political 
hostages and as a military barrack commanding Taiz city. 
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الوقت ذاته، وفيه  القلعة كان معتقلًا ، ومنفي سياسياً في  فدار الأدب في هذه 

سجن عشرات الآلاف عبر العصور، وقتل فيه المئات ومن أشهر هم: 

في سنة 576هأ 1180م أمر حاكم بلاد اليمن توران شاه الأيوبي بقتل الأمير 

الفارسي خطاب بن منقذ فيها، وكان الأمير خطاب قد تمرد على الأمير توران 

شاه، وأعلن الاستقلال ببعض البلدان ثم احتمى بقلعة القاهرة. 

Dar Al-Adab" in this citadel was a prison and a political exile 
at the same time. Thousands of people were imprisoned in this 
place. Hundreds were killed, such as:   
In 1180 A.D. 576 A.H., Touranshah the Ayoubian ruler of Yemen-
ordered to kill the Persian prince Khatab Bin Munkedh in this 
citadel. Prince Khatab rebelled against prince Touranshah and 
declared his independence with some districts then he sheltered 
in Al-Qahira citadel. 
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ومن مشاهير السجناء فيها حتى الموت: الإمام الزيدي: إبراهيم بن تاج الدين الذي ادعى الإمامة وقاتل جيش الدولة 

الرسولية، حتى هزم وأسره الملك الأشرف بن عمر الرسولي في قاع الديلمي قريبا من مدينة ذمار، وهو أول من دفن 

في مقبرة الأجينات، المعروفة حتى اليوم بتعز.

Among the famous life sentence prisoners in the citadel: The Zaidi Imam: Ibrahim bin Taj Al-Deen 
who claimed the Imamate and fought Al-Rassouli state army, then defeated and captured by King Al-
Mudhaffar Yusuf Omar Al-Rassouli at the bottom of Daylami close to the city of Dhamar. He was the 
first to be buried in the cemetery of Al-Ojaynat, known even today in Taiz.
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داوود  بن  على  الملك  نائب  ناجي  بن  أميرها صالح  730هـ-1330م  سنة  منها  التمرد  أعلن  كما 

الرسولي، فلم يتردد الملك على بن داوود عن حصارها، وقذفها بالمنجنيق الذي كان يمثل مدفع الهاون 

في ذلك الزمان، لكن قائد جيوش الملك عارض قصفها خشية من تدميرها، فأحكم الحصار حتى 

استسلم الأمير المتمرد صالح، وحكم عليه بالقتل وعلى ولده المسمي )الأسد(، وكذلك كان مصير 

الأبرز من قادته المؤيدين للتمرد الأمير شمس الدين المفضل بن يوسف بن حسن بن داوود الرسولي، 

الدولة الشجعان، ولولا التدخل السياسي الكريم من الأميرة السياسية المحنكة  أحد قادة جيوش 

المسماة )جهه بنت صلاح الدين( أم الملك علي بن داوود الرسولي، ونجحت في الشفاعة لإطلاق 

سراح سجناء المعركة، وقدمت للملك الضمانات، فأفرج عنهم، وكانوا يقادون للقتل، وتحملت نفقات 

معاشهم ونفيهم إلى مدينة السلامة، هي اليوم مندثرة، وكانت مدينة عامرة في الشرق الجنوبي لمدينة 

حيس، وهناك ماتوا جميعاً ودفنوا فيها بنهاية سنة 753هـ-1352م ربما بسبب الطاعون .

In 1330 A.D. 730 A.H., prince Saleh Bin Naji- deputy of King Ali Bin Dawood 
Al-Rasouli- declared rebellion. Thus, King Ali Bin Dawood with no delay or 
hesitation besieged the citadel and bombarded it with mangonel which was like 
the mortar of today. However, the leader of the army opposed the bombardment 
for the fear of causing total destroy to the citadel. So the kind put it under 
hard controllable siege until the rebelled prince Saleh surrendered and both 
he and his son Al-As‘ad were killed. Besides, it was the same destiny of his 
most distinctive leaders who supported the rebellion such as: Shams Al-Deen 
Al-Mufaddal Bin Yousef Bin Hassab Bin Dawood Al-Rassouli, one of the 
brave leaders of the dynasty's army. Nevertheless. The politically experienced 
princess (Jaha Bint Salah Al-Deen) Mother of the King Ali Bin Dawood Al 
Rassouli- interfered and succeeded to mediate for the prisoners of the battle 
and released them. She bore their living expenses in their exile in Al-Salam city 
which was at the south-east of "Hais" city. At the end of 1352  A.D. 753 A.H., 
all of them were dead because of the plague. They were buried in the citadel. 
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في سنة 889هـ- 1484م سجن في قلعة القاهرة 

من  بن حفيظ  الغيث  أبي  بن  أحمد  تهامة  أمير 

ولاة الدولة الطاهرية بعد أن قاد تمرداً عسكرياً 

ضد الدولة، ولم يفرج عنه حتى مات . 

في سنة 919هـ-1514م، وفي عصر الدولة الطاهرية 

سجن فيها أمير الحديدة إسماعيل بن إقبال، وكان 

من ولاة الدولة الطاهرية، ومات في سجنه. 

ومن  أشهر من سجن فيها من المعاصرين في 

المناضل  الميلادي  العشرين  القرن  خمسينيات 

عبد العزيز الحروي.

In 1484 A.D 889 A.D., prince of Tihama 
Ahmed Bin Abi Al-Ghayth Bin Hafeez, 
one of the governors of the Tahiride 
dynasty, was imprisoned in it after his 
military rebellion against the dynasty. 
He was not released until his death. 
In 1514 A.D. 919 A.H., during the 
Tahiride dynasty regime, prince of Al-
Hadida Ismail Bin Ikbal- who was one 
of the governors of Al-Tahiride dynasty- 
was imprisoned until death. 
One of the most famous prisoners in 
the 1950's A.D. was the struggler Abdel 
Aziz Al Harwi. 
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وففي هذه القلعة سُجن العلماء، والشعراء ، والأمراء، ورجال الدول والإمارات، وفيها ولدت أرق قصيدة في الأدب 

اليمني، قالها الأمير الأسير قاسم بن علي الذروي أمير منطقة صبيا ، وحرض قبل منتصف القرن السابع الهجري، 

وحوالي القرن الثالث عشر الميلادي:

با الصَّ نشر  هاجه  لصب  نصبا!؟من  إلا  البين  يزده  لم 
القبلة من )صبيا( صباوأسـيــــر كــلمــــا لاح لــــــه  بارق 
إنــسـانــــه أرق  حجباولـطـــــرف  قد  يشتاقه  من  دون 

إلى أن قال : 

واللـوى بصبيــا  أخلائــي  الربـــا يــا  بتيــاك  وأحـبــائـــي 
؟هـل لنــا نحوكـم من عـودة والكثبـــا  سدركــم  ونــرى 
جاهدا قلبيي  حاولت  فأبىفلكم  هواكـم  عن  يتسلــى 

وإلى قوله: 

أربا هوانا  من  قضيتم  ما قضينـا من هواكم أربا!إن 
ولـم عنكـم  دارنا  تناءت  نباأو  الدهر  على  منا  يأتكم 
جنبـت جنــوب  ريــح  الغربا؟فــإذا  فاسألوها كيف حال 

Scientists, poets, princes, and government men were imprisoned in this citadel. One of them 
was the poet prince Kassem Bin Ali Al Zarawi (Prince of Sabiyahand Harad district) who wrote 
in his prison the most sentimental poem in the Yemeni literature. It was written in the middle of 
the seventh century A.H., thirteenth century A.D. 
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وبرغم وجود أشهر معتقل سياسي فيها وأشهر سجن حربي بداخلها، إلا أنها كانت تحوي أعرق مدرسة علمية لنزلاء 

القلعة، وللرهائن من أبناء وجهاء القبائل، وفيها تلقى العلوم الإسلامية والعربية آلاف النوابغ عبر العصور، وكان 

ممن درس فيها الشيخ على بن عبد الله البحر، من قبائل ماوية أثناء ولاية عهد الإمام أحمد بن يحي حميد الدين 

في أربعينيات القرن العشرين.

In spite of the existence of the most 
famous political concentration camp 
and military prison inside this citadel, 
it also included the most deep-rooted 
scientific school for the inhabitants of the 
citadel and for the hostages who were the 
children of the tribes leaders. Throughout 
the ages, thousands of brilliant people 
study Islamic and Arabic studies. Among 
them was Al Sheikh Ali Bin Abdalla Al-
Bahr of Al-Mawia tribe during the reign 
of Imam Ahmad bin Yahya Hamid Al-
Deen in the 1940's.
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وبعد سنة 2000 للميلاد قامت محافظة  تعز  في عصر محافظها 

القاضي أحمد بن عبد الله الحجري، إبان عصر الرئيس علي عبد 

الله صالح، باتخاذ قرار فتح القلعة، وضمها إلى المعالم التاريخية 

الأثرية لليمن، وتم تجديد أسوارها، وإحياء ما تهدم من معالمها، 

بعد أن بلغت من العمر مثل عمر نبي الله نوح عليه الصلاة والسلام. 

ويبلغ ارتفاعها عن سطح البحر 1474مترا، ومناخها لطيف وطيب 

طوال العام، وما تزال أعمال التنقيب والاستكشاف بداخلها تتواصل 

لأبدع قلعة شهدت توالي الصراعات والمتناقضات عبر الزمن . 

دكتور . عبد الولي الشميري

Al-Qahira citadel is 474m above sea level. Its climate 
is nice and pleasant throughout the year
In February 2014 A.D., it has been opened for visitors 
and has been added to the Yemeni historical landmarks. 
Its wall (fence) was renovated and what was ruined 
of its landscapes was revived, during 200l-2014 A.D., 
after it reached the age of the Prophet Noah (peace be 
upon him) and after it survived all the struggles and 
contradictions over time

Dr. Abdul Wali Al-Shamiri
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